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Úvodní slovo 1

Vážení čtenáři, milí sousedé, 
vítám Vás v novém roce 2024, který je podle 

čínského horoskopu ve znamení Draka. Ten je 
spojován s elementem ohně a je symbolem ra-
dosti, štěstí, síly a  lásky. Skončilo tedy období 
chaosu a  nezdaru a  nastupuje období dračí 
energie s nastolením nového řádu a harmonie. 
Navíc, když sečteme všechna čísla v letopočtu, 
dostaneme se na číslo osm. Osmička symboli-
zuje rovnováhu a nový začátek. Je to šťastné 
číslo napříč různými kulturami. Osm lidí se 
zachránilo při biblické potopě na  Noemově 
arše, v  Koránu bojuje osm nebí proti sedmi 
peklům, což ukazuje převahu dobra nad zlem. 
Z  náboženského pohledu osmička souvisí 
s  křtem a  dříve jsme se  běžně mohli setkat 
s křtitelnicemi ve  tvaru osmiúhelníku. Pytha-
goras považoval osmičku za  číslo spravedl-
nosti a ležatá osmička nám ukazuje nekonečno 
lásky a přátelství. Můžeme se  tedy těšit, že 
nám drak a  osmička přinesou nový začátek 
a všechny nás oslní svojí září a  sílou, nastolí 
jistotu, stabilitu, harmonii, moudrost, porozu-
mění, energii a odvahu. 

V  letošním roce nás velice brzo přivítalo 
jarní počasí. Pro naše tělo i  duši je to zajisté 
slast. Síla přírody, všechny ty barvičky, zpěv 
ptáků a sluneční paprsky. Na druhou stranu je 
to tak trochu zdvižený prst nad globálním 
oteplováním. Pro ty, kteří tvrdí, že nic takové-
ho neexistuje, je to jenom malá ukázka toho, 
že se postupně vytrácí sníh, zima a prodlužuje 
se období tepla. V  posledních letech se  již 
nemůžeme řídit pranostikami našich předků. 
Dávno již neplatí „únor bílý, pole sílí“ nebo 
„březen – za kamna vlezem, duben – ještě tam 

b u d e m “ . P ř í ro d a 
nám nezůstane nic 
dlužná a každý z nás 
by se  nad tím měl 
alespoň trochu za-
myslet. 

I  já doufám, že 
nám drak dá sílu 
k  tomu, abychom 
naše plány a  záměry dovedli do zdárného 
konce a zároveň se nám podařilo na ně získat 
dotač-ní finance. Ač se  to nezdá, každá 
investiční akce vyžaduje pečlivou přípravu 
a  nepřeberné množství vyjádření, souhlasů 
a  někdy i  zbytečných a  nesmyslných 
požadavků. Je to vždy běh na  dlouhou trať. 
Kromě draka a  osmičky nám dodávají sílu 
i Vaše otevřená srdce, podpora a pomoc tam, 
kde je potřeba. A to je pro nás to nejdůležitější 
a  já Vám za  to velice děkuji. Kromě 
investičních akcí bychom v  letošním roce 
chtěli také dokončit krásné dílo pana Jaroslava 
Nevorala a tím je kniha „Po stopách cejleckých 
rodů“. Věřím, že Vás kniha provede historií 
naší obce a  dozvíte se spoustu nových 
zajímavostí. Můžete se  opravdu těšit na  zá-
živné čtení plné poznání a zajímavých příběhů 
ze života Cejláků. 

Moji milí spoluobčané, přeji Vám pod 
nadvládou dřevěného draka hodně síly 
a  zdraví. Úspěšnou cestu ke  štěstí a  spokoje-
nosti. Najděte v  tomto roce všechno po  čem 
toužíte a užívejte v  kruhu svých přátel 
krásných slunných dnů. 

Vaše starostka Pavlína Nováková

ÚVODNÍ SLOVO



2 Jak to u nás kulturně žilo?

V sobotu 6. 1. vyrazilo 20 turistů na novoroční 
výšlap. Trasa Cejle – Houpačky – Hojkov – 
Mešnice – Dolní Hutě – Strnadův chodník – 
Krčma byla dlouhá něco málo přes 12  km. 
Velkou pochvalu od  nás dostávají nej-
statečnější a  nejmladší turisti Anička a  Fíla, 
kteří bez problémů zvládli celou trasu a něco 
na víc, protože po  trase prozkoumávali okolí. 
Mešnice se nám sice zahalila do mlhy, ale dů-
ležité bylo zvládnutí stanoveného cíle. A  to 
jsme dokázali. Děkujeme všem turistům, 
Zdeňce Průchové za  skvělé občerstvení, 
Pavlíně Novákové ml. za přípravu trasy.

KULTURNÍ AKCE

Novoroční výšlap
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Sobota 27.  1. patřila našemu tradičnímu 
obecnímu plesu. Letošní 11. ročník se opět nesl 
v pravém plesovém duchu. Díky hudební ka-
pele Vasr Band byl opět od první zahrané pís-
ně plný parket tanečníků. Letošní ročník 
se  poprvé půlnočního vystoupení ujali naši 
mládežníci a připravili si pro nás krásné vy-
stoupení ve stylu country. V  jejich rukou byla 
choreografie, tanec i  kostýmy a  z vystoupení 
do sálu proudilo neuvěřitelné nadšení a taneč-
ní mladistvá energie. 

Sponzoři tomboly nás nezklamali ani tento-
krát a  připravili pro nás bohatou tombolu. 
Za krásné dary všem děkujeme. Za přípravu 
tomboly patří poděkování Zdeňce a Vendule 
Sochorovým a paní Miloslavě Jarošové, která 
po večerech opět namotala výherní i nevýher-
ní lístky. 

Děkujeme i  všem ostatním organizátorům 
za  přípravu krásného tanečního večera 
se spoustou dobré nálady a skvělých přátel.

Obecní ples
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V  sobotu 24.  2. do  ulic naší obce v  pravé 
poledne vyrazilo téměř 50  masek a  zahájily 
tak masopustní veselí. Máme velkou radost, 
že rok od  roku se  v  průvodu objevuje více 
a  více dětí, které si celou trasu neuvěřitelně 
užívají. V  letošním roce masky doprovázela 
kapela Kolegyně Korále, které maskám hrály 
k  tanci i do kroku. Děkujeme všem občanům 
za  milé přivítání, občerstvení a  podporu, 
účastníkům za  vtipné masky a  bujaré veselí 
a kapele za umělecký doprovod.

Masopust
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V  sobotu 9.  3. se  kulturní sál proměnil 
v  cirkusovou manéž, ve  které téměř 50 dětí 
přivítali klauni Lulu, Lolo, Onon, Adad, 
Natnat, Hanhan, Adeade, Lucluc a  Venven. 
Sálem se  nesl dětský smích, spousta melodií 
a  nefalšovaná radost. Klauni se  svými 
pomocníky pro děti připravili vědomostní 
soutěže, tanečky, ale také dobroty a  ukázku 
zdravého stravování. Po  zaznění písničky 
Vitamíny byly děti mile překvapené, že jim 
odměnou byla mrkev a  jablko. Všechny 
pohádkové bytosti za  jejich soutěžení 
a  aktivity dostaly pamětní karnevalový 
odznak, balónek, sladkost, párek v  rohlíku 
a  l imonádu. Během dvouhodinového 
programu si také všichni hosté mohli osladit 
život zákuskem od našich pekařek. Za pestrý 
program děkujeme Lucii Slavětínské, Martině 
Lopourové, Adamu Novákovi, Ondřeji Blaž-
kovi, Lucii Slavětínské ml., Vendule Sochoro-
vé, Natálii Kolářové, Adéle Mariánusové 
a Haně Vejvodové. Za pomoc s občerstvením 
patří poděkování Zdeňce Sochorové a  Editě 
Mariánusové.

Dětský karneval
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V  sobotu 16.  3. v  kulturním domě poprvé 
cejlečtí fotbalisti odstartovali jaro Josefovskou 
zábavou, na  které hrála kapela Prezent. 
Výtěžek, který putoval na  chod fotbalové 
mládeže, přišlo podpořit cca 70  hostů. 
Za  organizaci děkujeme Andree a  Janu 
Zlatuškovým, Michaele a  Lukáši Fojtovým, 
Anně Butalové, Ondřeji Blažkovi, Josefu 
Veselému a  Michalu Kruž íkovi. Akce 
se  uskutečnila za  účelem získání finančních 
prostředků na chod fotbalové mládeže v Cejli.

Velikonční odpoledne 
V  úterý 27.  3. do  kulturního domu zavítalo 
jaro a Velikonoce. Děti z mateřské školy si pro 
nás připravily pohádku O  slepičce a kohout-
kovi a  děti ze  základní školy nám s  panem 
učitelem Cvanigou zazpívaly krásnou písnič-

ku o  koledování a  velikonocích. Po  krásném 
úvodu paní ředitelka Gabriela Nováková 
všechny pohostila vynikající kávou a zákusky. 
Pro děti byla připravena velikonoční dílnička 
a  všichni návštěvníci mohli navštívit veliko-
noční trh s  krásnými výrobky, které s  láskou 
vytvořily děti z mateřské a základní školy.

Josefovská zábava
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POZVÁNKA NA KULTURNÍ AKCE

Duben: 
• Pálení čarodějnic – 30. 4. v 17:00 začátek průvodu od 

obecního úřadu. 

Květen: 
• Zápis dětí do MŠ – 8. 5. od 15:00 do 17:00. 

Červen: 
• Dětský den – 1. 6. na fotbalovém hřišti,
• Vítání občánků – 8. 6.,
• Nohejbalový turnaj o pohár starostky – 15. 6. na multifunkčním hřišti,
• Sportovní odpoledne – 18. 6. v ZŠ a MŠ Cejle,
• Kvadriatlon plus – 29. 6. u horního rybníka.

Červenec: 
• Pouťové veselí – 12.–14. 7.

Blahopřejme k životnímu jubileu
V březnu oslavila své narozeniny:

paní Němcová Drahomíra 75 let, Cejle 72.

V dubnu oslaví své narozeniny:
paní Podhorská Miluše 75 let, Cejle 86,
paní Mezerová Zuzana 65 let, Cejle 156,
pan Pytlík Jaroslav 65 let, Cejle 163.

V květnu oslaví své narozeniny:
paní Chábová Božena 75 let, Cejle 129,
pan Jonák Bohumil 75 let, Cejle 110,
pan Veselý Václav 70 let, Cejle 69,
pan Domša Stanislav 70 let, Hutě 5.

V červnu oslaví své narozeniny:
pan Mezera Vladimír 70 let, Nádraží 52.
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Obec uskutečnila nákup pozemků za 140 
900 Kč v celkové výměře 411 m2 a prodala 
pozemky za 174 100 Kč v celkové výměře 
364 m2.

Ke dni 31. 12. 2023 neevidujeme žádné 
pohledávky po splatnosti, máme závazek 
vůči komerční bance ve výši 22 982 880 Kč 
a celkový stav peněžních prostředků na 
bankovních účtech činí 181 969,40 Kč.

HOSPODAŘENÍ OBCE ZA ROK 2023

Příjmy a výdaje v mil. Kč

Schválený 
rozpočet

Skutečnost

Příjmy 17,96 26,77

Výdaje 18,45 35,15

Dotace v roce 2023

Druh dotace Výše v Kč

Volby 32 495

Souhrnný dotační vztah 126 500

Úřad práce 135 000

Dotace MZE 374 864

SFŽP kanalizace a ČOV 2 788 734,56

Dotace POV 144 959

Dotace Kraj Vysočina – 
kanalizace a ČOV 500 000

Celkem 4 102 552,56

Hospodářská činnost v Kč bez DPH

Příjmy Náklady

Lesnictví 511 688,45 214 014

Palivové dřevo 31 358 -

Kulatina 480 330,45 214 014

Provoz 
vodovodu a 
kanalizace 877 562 635 166,72

Pronájem 88 495 -

Pozemky 31 159 -

Pivní sety 1 364 -

Zdravotní 
středisko 992 -

Rybník 500 -

Sál KZ 11 050 -

Multifunkční 
hřiště 20 661 -

Tělocvična 7 769 -

Plochy v JZD 15 000 -
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STATISTIKA OBYVATEL

Počet obyvatel v obci Cejle k 31. 12. 2023 byl 522 osob s průměrným věkem 41,95 let.
Z toho:

• 211 žen s průměrným věkem 48,77 let,
• 49 dívek s průměrným věkem 4,63 let,
• 217 mužů s průměrným věkem 47,06 let,
• 38 chlapců s průměrným věkem 7,14 let.

V roce 2023 se narodili 4 chlapci.
Do 1. třídy nastoupilo 7 prvňáčků a do mateřské školy nastoupilo celkem 27 dětí.

Nejstarší občanka se v roce 2023 dožila 96 let.

Nejvíce používaná jména:
• u žen: Jana 15x, Marie 14x, Anna 11x, Eva 9x, Hana 8x;
• u mužů: Jan 15x, Pavel 14x, Josef 14x, Jaroslav 10x, Tomáš 10x, Jiří 9x.

Přistěhování

Odstěhovaní

Narození

Úmrtí

0 2 4 6 8 10 12

Ženy Muži Celkem

Statistika pohybu obyvatel k 31. 12. 2023
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POPLATKY PRO ROK 2024

Ceny vodného a stočného za m  v Kč

Cena bez 
DPH

Cena s DPH  
12 %

Vodné 40 44,80

Stočné 20 22,40

Celkem 60 67,20

Cena TKO 
Výše poplatku je stále 450 Kč. Poplatek platí 
osoba, která má na  území obce Cejle trvalý 
pobyt a osoba, která má ve vlastnictví stavbu 
určenou k  individuální rekreaci, byt nebo 
rodinný dům, ve kterých není hlášena k poby-
tu žádná osoba. Od poplatku TKO již nejsou 
osvobozeny osoby starší 80  let. Osvobozeny 
jsou pouze osoby, které jsou umístěny 
v domově se zdravotním postižením, domově 
pro seniory apod.

Poplatky za psy 
S  účinností od 1. 1. 2024 došlo ke  změnám 
ve vyhlášce o místním poplatku ze psů. Sazba 
poplatku za kalendářní rok činí: 

• 200 Kč za jednoho psa, 
• za druhého a každého dalšího psa 

500 Kč, 
• za  psa, jehož majitelem je osoba 

starší 65 let 200 Kč, 
• za druhého a každého dalšího psa, jehož 

majitelem je osoba starší 65 let 300 Kč. 
Úleva (sleva) ve  výši 100  Kč se  poskytuje 
za  psa, jehož majitelem je poživatel invalid-
ního, starobního nebo vdovského důchodu, 
který je zároveň jeho jediným zdrojem 
příjmu, a který žije sám.

Čistá Vysočina 
I v letošním roce proběhne akce Čistá Vysočina. V okolí Cejle je tato 
akce registrována na  termín 8.–21.  4. 2024. Dobrovolníci, kteří 
se  chtějí zapojit do úklidu našeho okolí, nechť se přihlásí na OÚ, 
kde si vyzvednou pytle na  odpadky a  reflexní vesty. Jednotlivé 
registrované úseky si pak mohou rozdělit. Předem děkujeme 
všem dobrovolníkům za  zapojení se do  této úklidové akce 
našeho okolí.

3
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Ještě před pár lety jsme vyšli nad chalupy 
a  ocitli jsme se  v  lese. Nikoho z  nás zajisté 
nenapadlo, že za  pár let budeme mít místo 
krásných vzrostlých stromů, šumění korun 
a  zpěvu ptáků měsíční smutnou krajinu, bez 
nenahraditelných lesních zákoutí, která jsme 
navštěvovali, abychom se nadechli a načerpali 
energii, kterou nám tyto prostory po celá léta 
poskytovaly. Možná jsme si jich dostatečně 
nevážili a brali jsme jejich přítomnost a krásu 
za  samozřejmost až do  doby, kdy nastala 
sucha a závratnou rychlostí se  rozmnožil ků-
rovec a stromy téměř vymizely. Je těžké hledat 
viníka a  přemýšlet nad tím, co se mělo v  té 
době udělat lépe. Každý to vidíme ze  svého 
úhlu pohledu. Skutečností ale je, že jsme přišli 
nejen o stromy, ale také o veškerý život, který 
s  lesem úzce souvisí a  to jsou různé mechy, 
lišejníky, rostliny, houby i některé živočichy. 

V loňském i letošním roce jsme zaznamena-
li abnormální přívaly vody, které se  valily 
z ploch bývalých lesních porostů. Můžeme ří-
ci, že nyní je vláhy dostatek, ale díky úbytku 
stromů a  těžkým těžařským strojům, které 
lesní půdu utuží, se  ztrácí schopnost zadržo-
vat vláhu a  většina vody i  s živinami z  lesů 
odtéká. Měli bychom si uvědomit, že současný 
úbytek biodiverzity v našich lesích je alarmují-
cím problémem, který má řadu příčin a důs-
ledků pro každého z nás i pro budoucí genera-
ce. 

Globální oteplování a  změna srážkových 
úhrnů kromě jiného silně ovlivňují i  lesní 
ekosystémy. Všímáme si, že dochází k prodlu-
žování vegetačního období, k  extrémnímu 
nárůstu povětrnostních jevů, sucha, povodní 

nebo lesních požárů. Ovlivňuje výskyt chorob 
a  škůdců, šíření invazivních druhů rostlin 
a živočichů a další. A ke všem těmto hrozbám 
ještě zasahuje lidská činnost, která mnohdy 
svým nevhodným hospodářstvím způsobuje 
úbytek lesních habitatů. 

Je tedy nutné lesní kulturu co nejdříve ob-
novit a pomoci přírodě, ale hlavně nám. Snaží-
me se, abychom vrátili do našich lesů pestrost 
a vrátili jí vše, co potřebuje ke zdravému vý-
voji a nejde jen o výsadbu nových stromků. 

V  roce 2023 jsme do  našich lesů vysázeli 
smrk, javor klen, olši lepkavou, dub zimní a lí-
pu malolistou. Na plochu 2,43 ha bylo vysáze-
no 11 274 ks stromků za 173 315 Kč. Dále jsme 
vykáceli 376 m3 dřeva, vyžnuli 3,16 ha zaple-
velených ploch a postavili 1 128 m oplocenek. 

Od roku 2018, kdy naše lesy napadl kůro-
vec jsme vytěžili téměř 18  000  m3 dřeva. 
Na  plochu 12,35  ha bylo vysázeno téměř 
67 000 ks sazenic. 

Ve výsadbě i údržbě lesních porostů samoz-
řejmě budeme pokračovat i nadále a pevně vě-
řím, že i nadále nám budou pomáhat členové 
jednotlivých spolků, občané i děti. Díky vaše-
mu úsilí a  odhodlání každý rok dokážeme 
posílit naše lesy, přispět k ochraně biodiverzi-
ty, čistému ovzduší a  zanecháme tady výz-
namnou stopu pro budoucí generace. Děkuje-
me za vaše nadšení a  čas, které jste věnovali 
životnímu prostředí a  třeba tím inspirovali 
i ostatní občany.

LESNÍ HOSPODÁŘSTVÍ
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Odpady nás doprovázejí od pradávna, jenom 
se mění jejich složení. Zatímco naše babičky 
v domácnostech plasty téměř neměly a na roz-
díl od  nás uměly věci mnohem lépe a  déle 
využívat, my doslova žijeme v době plastové 
a věcí si nevážíme. Trh je přehlcen a pro nás 
není problém si z rozmaru pořizovat věci stále 
nové. Ve  většině případů najdeme konzumní 
zboží úhledně zabalené v plastu nebo nejlépe 
v papíru a ještě v plastu. Každý z nás dobře ví, 
kolik plastových obalů jsme schopni vyprodu-
kovat v domácnosti za  jeden den. V naší obci 
za rok vytřídíme v průměru 14 tun plastových 
obalů. Na  jednu stranu pochvala pro všechny, 
kteří svědomitě třídí a  stále naše obec patří 
mezi ty nejlepší. Na druhou stranu nás trochu 
děsí to nepřeberné množství vzniklého odpa-
du. Možná by měl být vyvíjen větší tlak na vý-
robce, aby plastové obaly nahrazovali, omezo-
vali a nebo používali plasty, které lze bez pro-
blému recyklovat. 

Věděli jste, že např. recyklací PET lahví mů-
žeme získat materiál, který lze dále použít 
v  automobilovém, textilním, stavebním nebo 
hygienickém průmyslu? Můžeme ho najít 

v  dětských plenách nebo také v  dresech 
českých olympioniků ve výplni zimní bundy. 

Recyklací dosáhneme správného cirkulární-
ho hospodářství a tak jsme schopni zpracovat 
pouze část plastů, daných do oběhu. Důležitěj-
ší je zamyšlení a postoj každého z nás. Správ-
ným přístupem můžeme ovlivnit trh a výrob-
ce třeba tím, že budeme podporovat koncept 
Bez Obalu, Zero Vaste a další. Nákupem opě-
tovně recyklovatelných produktů podpoříme 
cirkulární ekonomiku a  snížíme množství 
ukládaných výrobků na skládkách. 

V  roce 2023 naše obec na  skládku uložila 
88,78  tun zbytkového komunálního odpadu a 
12,55  tun objemného odpadu. Až v  prosinci 
jsme překročili stanovené množství odpadu 
uloženého na  skládku na  občana a  poplatek 
se  tak v  tomto měsíci navýšil z 500  Kč na  
1  000 Kč za  tunu uloženého odpadu. Pokud 
překročíme stanovený limit 170  kg/občana 
v  roce 2024  budeme za  tunu odevzdaného 
odpadu na skládku platit 1 250 Kč.

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ

Vyprodukovaný odpad v Cejli v roce 2023

Druh odpadu Množství odpadu v kg
za obec na 1 občana

směsný komunální odpad 88 780 170,08

plast 18 185 34,84

papír, lepenka 14 374 27,54

sklo 14 597 27,96

jedlý olej, tuky 221 0,42

kovy 3 825 7,33

objemný odpad 12 550 24,04

bioodpad 103 000 197,32

oděvy, textil 1 551 2,97

dřevo 4 600 8,82
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Ke dni 30. 6. 2022 jsme ukončili členství v Mikroregionu Dušejovsko a zřídili si sběrný dvůr v naší 
obci čímž, jsme dosáhli roční úspory ve výši 49 572 Kč. 

Sběrný dvůr

Můžete zde odevzdat: 
• velkoobjemový odpad (nábytek, koberce, 

sanitární techniku apod.),
• nebezpečný odpad (oleje, barvy, chemi-

kálie, autobaterie),
• papír, plasty, sklo,
• potravinové oleje,
• kovy, 
• nepoužitelný textil,
• stavební suť z drobných stavebních prací 

pouze v  omezeném množství – na  číslo 
popisné nebo evidenční 500 kg/měsíc,

• elektroodpad,
• žárovky.

Nemůžete zde odevzdat: 
• eternit a výrobky z něj,
• pneumatiky, 
• bioodpad.

Otevírací doba sběrného dvora

leden 6

únor 3

březen 2

duben 6 20

květen 4 18

červen 1 15 29

červenec 13 27

srpen 10 24

září 7 21

říjen 5 19

listopad 1 15 30

prosinec 14

Sběrný dvůr je otevřen vždy od 8:00 do 10:00, 
ve vybraných sobotách v měsíci, viz následují-
cí tabulka. 

Bioodpad

Díky obecním zaměstnancům mají naši 
občané rozšířenou nabídku služeb, a  to pon-
dělní svozy bioodpadu od  nemovitostí. Je to 
nadstandartní služba, která není v  ostatních 
obcích samozřejmostí. Při zavádění svozů, 
jsme se snažili poskytnout především starším 
občanům, kteří nemají vozíky za auto nebo je 
nenavštěvují děti, úlevu a pomoc. Bohužel, tak 
jak to bývá v  naší společnosti, i  u nás platí 
staré české přísloví „podáš jim prst a schlamst-
nou ti celou ruku“. To stejné platí s ukládáním 

odpadu do  hnědých kontejnerů, které jsou 
určeny na drobný bioodpad z kuchyně a zah-
rad. Ale jak to funguje ve skutečnosti? 

„Doma mám auto s  přívěsným vozíkem. 
Když si potřebuji dovést stavební materiál, 
dřevo a další věci, vždy mi poslouží. Začíná 
období prořezu stromků, tújí a dalších dřevin. 
Vozík mám, ale přeci nebudu nakládat větve 
na  můj vozík a  svým autem nepojedu 
na  kompostárnu. Počkám až chlapi z  obce 
vyvezou přetížený hnědý kontejner a  šup, 
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rychle než přijde soused, všechny větve nacpu 
do kontejneru. Oni si s tím chlapi nějak 
poradí a  až to vyvezou, hned jim 
dodám další várku a nebo to hodím 
jen tak ke  kontejneru. Ale 
na  kompostárnu to teda 
nepovezu, abych si ničil au-
to, vozík a  ještě projedu pa-
livo. Jen ať si to pěkně odve-
zou a  všichni občané, ať 
se na tom finančně podílí."

Třídění odpadů 
Díky většině našich občanů 
máme stále jako jedni z mála nejnižší 
platbu za  komunální odpad a  to 450  Kč 
za  osobu a  rok. V  níže uvedené tabulce 
uvádíme vynaložené náklady na  odpadové 
hospodářství a  příjmy, které obec obdrží 
za vytříděný odpad a z poplatku od občanů.

Během loňského roku byly na  stanoviště 
umístěny nové nádoby na sběr olejů. U těchto 
nádob jsou pouze otvory na  vhození 
plastových lahví. V případě, že kuchyňský olej 
máte v kanystru nebo ve větších nádobách, lze 
ho odevzdat na sběrném dvoře. 

Ostatní komodity stále třídíme a odevzdá-
váme do  nádob k  tomu urče-

ných. Připomínáme, že podni-
kající osoby nesmí využívat 
naše sběrná místa ani na třídě-
ný odpad. Tzn., že bychom ne-
měli od podnikatelů nacházet 
na stanovištích odhozené oba-
ly s jejich adresami. 

Prosíme Vás, abyste k  vývozu 
nádoby na  komunální i  pla-

stový odpad dávali vždy 
plné. Je zbytečné a  neefek-

tivní dávat na vývoz 240  l ná-
dobu s  jedním odpadkovým 

pytlem. Dále Vás upozorňujeme, že 
bez čitelného kódu nebude nádoba vyvezena. 

Vám, co jste zvyklí svůj odpad řádně roztří-
dit a  dávat nádobu na  zbytkový komunální 
odpad 1x měsíčně, velice děkujeme a vážíme 
si Vaší zodpovědnosti a důslednosti. Vám, co 
jste schopni vyvést ročně i 1  150 kg, musíme 
sdělit, že se  chováte vůči přírodě, ale 
i ke svým spoluobčanům nekorektně.

Náklady a příjmy na odpadové hospodářství za rok 2023

Příjmy Náklady

svoz separovného odpadu 96 668

svoz komunálního odpadu 187 067

služby ve sběrném dvoře Cejle 35 584

kompostárna 84 807

zajištění zpětného odběru odpadů 245 203

poplatek za TKO 274 291

Celkem 519 494 404 126
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Během roku 2023 probíhaly dokončovací prá-
ce na akci „oddílná kanalizace a ČOV Cejle“. 
Budova čističky byla kompletně dokončena již 
v  roce 2022 a uvedena do zkušebního provo-
zu. Stavební práce probíhaly na  dostavbě 
oddílné kanalizace u horního rybníku a záro-
veň se dokončovaly drobné nedodělky. 

Po zbudování kanalizačního řadu nad rybní-
kem se mohly na ČOV přepojit i domy v loka-
litě nad rybníkem, kde byla již oddílná kanali-
zace při výstavbě zrealizována. Při výkopo-
vých prací byl odhalen propad stávající 
kanalizace a  část úseku podél rybníku bylo 
nutné vyčistit. Současně s  přepojením nové 
ulice nad rybníkem byla provedena výstavba 
nového odbočení pro připojení dvou nemovi-
tostí pod úrovní uličních stok. Se  souhlasem 
majitelky předmětného pozemku byla, vedle 
dřívější trasy odkanalizování, která byla 
nevhodná pro splašky, zbudována trasa nová 

a  stávající vedení bylo ponecháno na  odvod 
dešťové vody. 

Ke konci loňského roku bylo na  novou 
kanalizační stoku přepojeno 127 nemovitostí. 
K dnešnímu dni pak zbývá připojit ještě cca 21 
nemovitostí. Projektové dokumentace pro 
domovní přípojky byly všechny realizovány 
a  uhrazeny obcí. Majitelé nemovitostí si 
hradili pouze správní poplatek příslušnému 
stavebnímu úřadu ve výši 500 Kč. Obec také 
všem pořídila domovní šachty. Majitelé 
jednotlivých nemovitostí si přípojky realizova-
li vlastními silami nebo formou zadáním 
zakázky firmě a  soukromým živnostníkům. 
Zkušební provoz nové ČOV byl ukončen k 31. 
12. 2023. Na základě vyhodnocení bylo mimo 
jiné konstatováno: 

• Výsledky zkušebního provozu prokázaly, 
že ČOV byla po  celou dobu zkušebního 
provozu schopna plnit bez problémů 
limity stanovené vodoprávním povole-
ním pro vypouštění vyčištěných odpad-
ních vod do recipientu, a to jak z hledis-
ka koncentrace, tak látkového množství 
znečištění. 

• Účinnost čištění byla v průběhu zkušeb-
ního provozu vysoká ve  všech sledova-
ných ukazatelích. 

• V  průběhu zkušebního provozu nebyly 
na strojním zařízení zaznamenány žádné 
závažné závady, které by ohrozily pro-
voz ČOV a účinnost čištění. 

• Pro trvalý provoz ČOV doporučujeme 
ponechat ukazatele a emisní limity ve vý-
ši stanovené Rozhodnutím Magistrátem 
města Jihlavy, odborem životního pro-
středí. 

Následně pak byla budova a  provoz bez 
závad zkolaudovány a  přešly do  trvalého 
provozu. 

Provoz čistírny v praxi jako takové se potý-
kal občasně s větším přítokem dešťových vod 

INVESTIČNÍ AKCE V ROCE 2023

Oddílná kanalizace a ČOV
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kvůli nedokončeným povrchům vozovek. 
Očekávaným problémem je ale odpad, který 
stále někteří z vás vhazují do kanalizace. Jedná 
se  o  vlhčené ubrousky, tkaniny apod. Tento 
nezodpovědný přístup ohrožuje bezproblémo-
vý chod strojních zařízení umístěných 
na  čistírně odpadních vod a  jejich oprava je 
poměrně dost nákladná a následně se promít-
ne do ceny stočného. 

Provoz nové čistírny odpadních vod je 
prozatím bezproblémový bez zásadních 
havárií a  díky spolehlivé a  šikovné obsluze 
vše probíhá dle stanovených předpisů. 

V  letošním roce připravujeme projekt 
na doplnění stavby fotovoltaickou elektrárnou 
pro snížení energetické náročnosti provozu. 
Na  stavbu této FVE budeme žádat o finanční 
příspěvek. Během jarních a  letních měsíců 

budou také připraveny exkurze pro občany, 
kteří se  v  minulých termínech nemohli 
dostavit. 

Mimo akci výstavby splaškové kanalizace 
se  vybudovala nová dešťová kanalizace pro 
odvodnění komunikace pod lesem u  domů 
č.p. 145 a 172, kde byl odvod dešťových vod 
řešen pouze vsakem. Při dnešních nárazových 
výkyvech přívalových vod by současný stav 
nebyl dostačující a mohlo by dojít k podmáče-
ní sousedních pozemků. Výstavbu v  proble-
matické skalnaté lokalitě naštěstí usnadnila 
dřívější pokládka nové splaškové kanalizace 
a související strojové sekání podloží skály.

Kanalizační přípojky obecních objektů

Tak jako všichni majitelé nemovitostí i Obec 
Cejle přepojila všechny objekty ve  svém 
vlastnictví na  nový kanalizační řad. Jednalo 
se o budovu ZŠ a MŠ, kde zároveň proběhla 
i  oprava stávající dešťové stoky, která byla 
v minulosti poškozena při stavbě vodovodní 
přípojky pro soukromý objekt a dešťová voda 
ze  střech se  vsakovala do  půdy. V  přepojení 
následovala budova obecního úřadu, kulturní-
ho zařízení a budovy TJ Cejle, kde jsme opět 
narazili na  záhadu a  tou byla vodovodní 
přípojka vedena do  septiku. Bohužel jsme 
nepřišli na myšlenku stavaře, který do septiku 
zhotovil přípojku na pitnou vodu. Ale o záha-
dy na  vodovodních a  kanalizačních řadech, 
které nás neustále překvapují, u  nás v  obci, 
není nouze.
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Křižovatka

Projekt pro úpravy křižovatky u  autobuso-
vých zastávek schválený zastupitelstvem obce 
v roce 2013, byl po výstavbě kanalizace během 
roku 2023 zrealizován, dokončen a zkolaudo-
ván. V  současné době probíhá částečný 
bezúplatný převod pozemků do majetku obce. 
Vzhledem k tomu, že o přípravách a průběhu 
stavby jsme Vás již informovali v  minulých 
zpravodajích, dnes pouze stručně shrneme, co 
vše se zhotovilo. 

V rekordním čase dvou měsíců byly během 
uzavírky stávající plochy kompletně rozfrézo-
vány a v místech nových povrchů zrecyklová-
ny, chemicky zpevněny a položeny nové povr-
chy. Došlo k úpravě a sanaci podloží v místech 
bývalých zahrad a  dřívějších nekvalitních 
navážek. Opraveny a  zesíleny byly stávající 
kanalizační stoky a  uloženy nové podzemní 
trasy elektroinstalace pro veřejné osvětlení 
a  budoucí kabely NN. Nově byl přestavěn 
propustek pod komunikací směrem na Koste-
lec. Na  nových podkladech byly osazeny 
žulové obrubníky a položeny asfaltové kober-
ce. Nově vzniklý jízdní pruh pro autobusy 
se podařilo již za provozu při prvním sněhu 
listopadu 2022 zadláždit dlažebními kostkami. 
Nad rámec původního plánu bylo kvůli 
celistvosti a  praktičnosti přistoupeno i  k za-
dláždění přilehlých ploch a  navazujících 
vjezdů do  čtyř nemovitostí. Na  závěr byly 

provedeny dlažby chodníků ze  žulové mo-
zaiky, osazeny úsporné lampy veřejného os-
větlení, přilehlých komunikací a přechodu pro 
chodce. 

Celkový náklad stavebních úprav a dalších 
souvisejících činností, hrazených obcí Cejle byl 
4 591 662 Kč. Náklad Krajské správy a údržby 
silnic činil 3 514 361 Kč. Obec Cejle na tuto ak-
ci získala dotaci ve výši 3 414 413 Kč. Úprava 
křižovatky navazovala na  již zbudovaný 
chodník do  lokality ke  Klepáku, který byl 
zrealizován v  roce 2019/2020 za  celkovou 
cenu 1  222  810  Kč a  získaná dotace činila 
823 054 Kč. Z  rozpočtu obce jsme na obě sta-
vební akce uvolnili 1  577  005  Kč, přičemž 
do  majetku obce byl vložen majetek za 
5  814  472 Kč. Na  základě výběrového řízení 
stavební práce pro oba investory zhotovila 
firma COLAS CZ, a.s., které patří poděkování 
za dobře odvedenou práci v krátkém časovém 
horizontu. 

Jsme rádi, že tato akce přispěla ke zlepšení 
dopravní bezpečnosti a je pro nás povzbudivé 
slyšet pozitivní odezvu a  pochvalu nejen 
od našich místních občanů, ale i z jiných obcí. 
Je vidět, že tato vynaložená investice do infra-
struktury přinesla celkové zlepšení a hodnoty, 
které jsou přínosem pro naši obec i region.
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Vodovodní řady

V roce 2023 byla dokončena výstavba nových 
vodovodních řadů v  trasách, kde doposud 
chyběly. Tyto stavební akce jsme realizovali 
v  předstihu před plánovanými pokládkami 
asfaltových povrchů. Jednalo se o vodovod A6 
od křižovatky pod školou k  fotbalovému 
hřišti, druhá trasa byl vodovodní řad B1 
u  areálu bývalého družstva. Třetí trasa je 
realizovaná nyní v roce 2024 a  jde o prodlou-
žení vedení pro rodinné domky za  dolní 
bytovkou, které bylo v plánu před cca 20 lety, 
ale doposud na  něj nedošlo. Vodovod A6 
ke  hřišti o  délce cca 425 m  umožnil propojit 
vodovodní soustavu v  horní části obce 
a  na  nový vodovodní řad byla každá nemo-
vitost napojena samostatně. Každý odběratel 
má nyní svůj uzávěr a bylo zrušeno napojení 
domovní přípojky na  druhovou domovní 
přípojku. V  rámci tohoto vedení bylo 
přepojeno devět rodinných domů, budova 
základní a  mateřské školy, byly zhotoveny 
nové vodovodní přípojky pro tři nemovitosti 
a před budovou základní a mateřské školy byl 
zbudován podzemní hydrant pro případ 

vzniklého požáru. Po  přepojení bylo možné 
zrušit staré vodovodní potrubí, které vedlo 
přes soukromé pozemky a bylo v havarijním 
stavu.

Vodovod B1 ve  starší zástavbě u bývalého 
zemědě l ského družs tva o  délce cca 
30 m umožnil přepojit dvě nemovitosti na no-
vé vedení, ale především odpojit od soustavy 
jeden z  nejstarších ještě funkčních vodovod-
ních řadů v Cejli. Staré vedení přes soukromé 
pozemky, několikrát opravované a  částečně 
zaslepené, již nyní nebude hrozbou pro 
případné úniky a havárie vody.
Celková částka za  dílo je stanovena na 
5 576 390, 91 Kč bez DPH. Celou částku hradí 
obec Cejle ze svého rozpočtu. Na financování 
nebylo možné zajistit dotační příspěvek, 
protože na  trasách je dle dotačních podmínek 
malý počet trvale hlášených obyvatel. 
Z provozního a  technického hlediska musely 
být výše uvedené trasy vodovodů zrekon-
struovány ještě před pokládkou nového 
asfaltu.

Opravy vodovodů

Při výstavbě nových tras vodovodních řadů 
a  před pokládkou asfaltových povrchů 
průběžně probíhají nutné opravy na  různých 
místech obce. Jednalo se  např. o  celkovou 
výměnu vodovodní sítě v  uzlu před horní 
bytovkou, kde byly nalezeny funkční uzávěry 
bez teleskopických tyčí, některé uzávěry 
se protáčely a nebylo možno v těchto místech 
v  případě nutnosti vodu uzavřít, odstranilo 
se  původní vedení vody pro základní školu, 
které bylo pravděpodobně zaslepeno pod 
základy budovy. Byla nalezena a  opravena 
vodovodní přípojka pro bytovku, která měla 
zaasfaltovaný uzávěr a  různě křížila další 
vedení vody v  těchto místech a  provedla 
se výměna stávajícího hydrantu.
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Veřejné osvětlení

V  oblasti veřejného osvětlení obec podniká 
důkladné kroky k  modernizaci. V  loňském 
roce byla provedena kompletní výměna části 
vedení kolem obecního úřadu směrem 
na Dolní Cerekev. Zrušení vzdušného vedení 
a  jeho nahrazení podzemními kabely je nejen 
estetickým vylepšením, ale také přispívá 
k bezpečnosti a spolehlivosti elektrického sys-
tému. Při této akci jsme spolupracovali se spo-
lečností EG.D, která v  této lokalitě ukládala 
silové kabely. Tím se snížily dopady na běžný 
chod obce. Stávající betonové sloupy byly od-
straněny a  pouliční lampy byly umístěny 
na nově osazené sloupy pro veřejné osvětlení. 

Dále jsme v  této oblasti uskutečnili nákup 
33 nových svítidel, která budou vyměněna 
na  trase od nové křižovatky na příjezdu obce 
kolem zvoničky, Šenkýřky a do Louhu a  čás-
tečně směrem k  objektu základní a mateřské 
školy. Svítidla budou prozatím osazena na stá-

vající betonové sloupy pro rozvod elektřiny 
s  tím, že jakmile bude firma EG.D  ukládat 
vedení NN do  země budou tyto sloupy zde-
montovány a  nahrazeny sloupy pro veřejné 
osvětlení. 

Osazení nových LED svítidel se  promítne 
na úspoře energie, snížení dosavadního přetí-
žení rozvodu pro horní část obce, snížení 
nákladů na opravy a v neposlední řadě na sní-
žení světelného smogu. 

Veřejné osvětlení Kosteleckého dvora 
doposud zajišťovala obec Kostelec. Vzhledem 
k  tomu, že tato lokalita je součástí obce Cejle 
došlo k  dohodě se  sousední obcí a  veřejné 
osvětlení bylo od  jejích rozvodů odpojeno. 
Na místě bylo zřízeno nové připojovací místo 
ze  soustavy NN vedení a osazena nová LED 
svítidla. Nyní je spotřeba pro veřejné osvětlení 
fakturována naší obci.

Nové odvodňovací žlaby a vpusti

Stávající stav našich komunikací kromě 
odpovídajících povrchů také trpí nedostateč-
ným odvodněním. Většina vpustí byla 
v minulosti zaasfaltována nebo usazena tak, 
že neplní svoji funkci. Při probíhajících 
opravách povrchů se  snažíme z  komunikací 
dostatečně odvést vodu. Proto byly zbudová-
ny na opravených komunikacích příčné žlaby 
a  nové vpusti pro záchyt dešťových vod. 
Současná dešťová kanalizace je v  dobrém 
stavu a některé šachty a špatné úseky potrubí 
byly opraveny.

Strategický plán obce

Na podzim roku 2023 byl vypracován strate-
gický dokument rozvoje naší obce pro období 
2023–2030. Dotazníkového šetření se  mohli 
zúčastnit všichni občané starší 15ti let. Celkem 
se  zapojilo 96 občanů. Výsledky ankety byly 

podrobněji popsány v  Cejleckém zpravodaji 
3/2023 a  celé znění je dostupné na  interne-
tových stránkách obce. Bez tohoto dokumentu 
obec nemůže žádat o dotace.
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V loňském roce jsme také hodně času věnovali 
přípravě projektových dokumentací pro 
stavbu hřbitova, opravu sádky v Louhu a úp-
ravu veřejného prostranství v místě současné 

stodoly u bývalého hostince. Na tyto projekty 
se připravovaly žádosti o dotaci a vydání sta-
vebních povolení. Tyto činnosti budou po-
kračovat i v roce letošním.

Oprava komunikací, vjezdy, kontejnerová stání

U  opravovaných úseků komunikací pod lesy 
byly provedeny také opravy vjezdů na veřej-
ných pozemcích k domům. Stávající povrchy 
převážně z kostek byly poškozeny výstavbou 
kanalizačních odbočení pro přípojky domů. 
Na  opravy byly použity materiály z původ-
ních vjezdů s doplněním z dřívějších výhod-
ných nákupů. 

Opraven a  částečně vyasfaltován byl také 
sjezd na komunikaci pod nemovitostí č. p. 84. 

Vybudováno bylo i nové kontejnerové stání 
u  dolní bytovky jako vhodnější prostor pro 
kontejnery na  tříděný odpad, který byl 
doposud umístěn u  autobusové zastávky. 
Dlážděné stání bylo vybudováno zaměstnanci 
obce. Přemístěné stanoviště nebude na zastáv-
ce narušovat estetický vzhled a  zároveň 
nebude lákat projíždějící řidiče ke  vhazování 
odpadu.

Projekty, studie – hřbitov, altán u stodoly, horní sádka

Výsadby u nové lokality Za Humny

V  rámci plánu obnovy a  revitalizace zeleně 
byla provedena v  červnu výsadba zeleně 
ve  vzniklém prostoru křižovatek u  lokality 
Za  Humny. Díky výstavbě dle platných 
dopravních předpisů vzniklo místo, které bylo 
možno obohatit o zeleň.



Co budeme budovat 21

Na prvním místě bude oprava povrchů 
místních komunikací. Díky nepříznivému po-
časí, které nás na podzim zastihlo, musely být 
pozastaveny veškeré práce. Jakmile bude 
spuštěn provoz obaloven, opravíme povrch 
od  křižovatky pod školou směrem ke  hřišti 
a  směrem do  Louhu. U  dalších komunikací 
musíme do konce června opravit alespoň pás, 
kde je veden nový kanalizační řad. Naším zá-
měrem bylo opravit všechny povrchy kom-
pletně. Bohužel bez získání dotace, o  kterou 
jsme již dvakrát žádali a dvakrát jsme ji úspěš-
ně podali, ale nezbyly pro naši obec finance, 
se  nám záměr kompletních oprav pravděpo-
dobně nepodaří. 

V lokalitě za dolní bytovkou bude vybudo-
ván nový vodovodní a kanalizační řad, nové 
veřejné osvětlení a zpevněn povrch přístupové 
komunikace. 

Od nové křižovatky do Louhu budou v  I. 
etapě vyměněny pouliční lampy za  úsporná 
LED svítidla, která jsme pořídili v minulém 
roce. 

Od křižovatky pod školou směrem do Lou-
hu budou vyměněny a zkontrolovány všechny 

uzávěry vody, které byly osazeny na  nově 
vybudovaný vodovodní řad v  letech 2008–
2009. Každý uzávěr je z  jiného materiálu 
a  většina z  nich byla osazena tak, že vydrží 
pouze jedno uzavření. 

Zakoupíme nový sekací traktor na  sečení 
trávy pro veřejná prostranství. 

Pro budovu kabin TJ a myslivny bude zří-
zena dešťová kanalizace pro svody ze  střech. 
Zachycená voda bude sloužit pro potřebnou 
zálivku travnatých ploch. 

V  lesích budou pokračovat pěstební práce 
a čeká nás výsadba stromků. 

Odkoupíme další část pozemků bývalého 
zemědělského družstva a  pozemku pod 
zemědělským družstvem, který je nyní 
majetkem státu. 

Po letech opět bude opravena venkovní 
i vnitřní omítka kapličky. V roce 2013 pro naši 
kapličku bylo nově zhotoveno automatické 
zvonění. Tvůrce systému bohužel zemřel a je 
nutné zajistit firmu, která by stávající zastaralý 
systém obnovila.

Za pomoci sponzorů bude opravena místní 
komunikace na dolní Hutě. 

PLÁNOVANÉ INVESTIČNÍ A PROVOZNÍ AKCE PRO ROK 2024

Budou vyřízena patřičná povolení a dotace pro: 
• výstavbu hřbitova, jehož součástí bude i  nová přístupová komunikace, vodovodní, 

kanalizační řad pro dešťovou a splaškovou kanalizaci a parkovací plochy, 
• úpravu veřejného prostranství v místech současné Chábovy kolny, včetně altánku, vodní 

plochy a prodloužení chodníku od obecního úřadu k parkovišti před Šenkýřkou, 
• opravu rybníčku v Louhu a jeho okolí, 
• opravu lesní cesty od Strahova k rezervoáru a k hřišti,
• pořízení fotovoltaické elektrárny pro ČOV,
• modernizaci budovy TJ, 
• intenzifikaci a modernizací čerpací stanice v Mirošově a vodojemu.
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Elán a  energii přineslo nadcházející jaro 
do tříd školy a školky. S dětmi a žáky jsme jej 
odstartovali velikonočním odpolednem 
na  konci měsíce března v  kulturním domě 
v Cejli. Konalo se za milé společnosti a hojné 
účasti rodičů, příbuzných, kamarádů a 
veřejnosti. Na  všechny čekala jedinečná 
vystoupení v podobě zdramatizované pohád-
ky O  slepičce a  kohoutkovi mateřskou škol-
kou, originální básničkou a písní od pana uči-
tele Cvanigy v  podání školáků, jarmark, bě-
hem něhož se  výrobky dětí zcela vyprodaly, 
opět tradiční kavárnou a kreativními dílnami 
MŠ a ZŠ. 

Hezké počasí nám každý den zpříjemňuje 
a prodlužuje pobyt, procházky venku a školá-
kům tělesnou výchovu. 

Příjemné bylo oslavit mezinárodní den stro-
mů, štěstí, světový den Downova syndromu, 
den učitelů a  především velikonoční svátky. 
Mezi všemi těmito aktivitami docházela 
do  MŠ a  ZŠ paní logopedka, proběhlo jarní 
focení, promítání 3D  kina, kdy jsme se  ocitli 
v Grand Canyonu v Americe, dny otevřených 
dveří ve  škole i  školce, návštěva cejlecké kni-
hovny, hračkové dny v  MŠ či keramika 
s Olinkou. 

Paní učitelky ve  školce dětem nachystaly 
pestré aktivity k  tématům jako Jaro dělá 

pokusy, Setkání s  jarní vílou, Když knihu 
otevřeme, v  pohádce se  ocitneme, při nichž 
byly dětem přiblíženy tradice jarních svátků, 
rozvíjely své smysly, přechodem od konkrétní-
ho k  názornému a  osvojovaly si schopnost 
sdělit poznatky formou výtvarnou, pohybo-
vou a hudební. 

„Babi, dědo, pojď si hrát!“ je velice 
úspěšným projektem v  druhé části školního 
roku v MŠ. Babičky a  dědečkové našich 
nejmenších, těší svou přítomností, hrou či 
četbou děti ve škol-ce. Děkujeme. 

Předškoláci jsou pravidelnými návštěvníky 
školy a pilně, vedle přípravy s paními učitel-
kami v MŠ, trénují s pedagogy ZŠ. 
Školáci pokračují dál ve  vzdělávání a mo-

hou se  těšit na čtvrtletní písemky. V odpoled-
ních zájmových kroužcích se  jim stále daří 
rozvíjet se  po stránce pohybové, hudební, 
literární, výtvarné, spolu se  zlepšováním 
digitálních kompetencí. 

Co nás v  nejbližších týdnech čeká a  na  co 
se  velmi těšíme, je zápis do 1.  třídy, zápis 
k předškolnímu vzdělávání do MŠ, projektové 
dny v ZŠ a sportovní odpoledne.

Všem čtenářům Zpravodaje přejeme 
příjemné a poklidné jarní dny.

Gabriela Nováková, ředitelka ZŠ a MŠ

ZŠ A MŠ CEJLE
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SDH CEJLE

Jsem rád, že mohu konstatovat, stálé 
posilování naší členské základny, ať už jsou to 
dospělí nebo děti. V loňském roce jsme oslavili 
krásné desáté výročí znovuzaložení našeho 
sboru a za  tak relativně krátkou dobu se má-
me čím chlubit. Nejvíce jsme pyšní na  náš 
dětský oddíl, který Cejli opravdu dobře repre-
zentuje na  všech soutěžích  s velkým úspě-
chem. Za všechny soutěže určitě stojí za zmín-
ku účast naší malé hasičky Jůlie Smrčkové 
na  Mistrovství republiky. I  v loňském roce 
jsme přispěli pomocí v  lesích při výsadbě 
stromků a tradičně jsme se podíleli na organi-
zaci všech kulturních akcí v  naší obci. Mezi 
nejnáročnější akce patřila letní akce „Oslava 
výročí našich spolků“, kde jsme kromě 
organizace nacvičovali vystoupení sparta-
kiády a  zajišťovali kulturní program a  dále 

tradiční nácvik vánoční pohádky. Obě tyto 
akce byly sice časově i fyzicky náročné, ale tak 
jako vždy jsme je bravurně zvládli a  ještě si 
odnesli spoustu zážitků a  dobrých vzpomí-
nek. Poprvé jsme se také ve spolupráci s členy 
SDH Dvorce zúčastnili závodu Okrskové 
soutěže v Batelově. Přesto, že jsme se umístili 
na 8. místě, byla to pro nás velká zkušenost, 
která v nás zanechala dobrý pocit ze skvělého 
týmu a  opět jsme se  přesvědčili, že jsme 
schopni se  vypořádat s  jakoukoliv výzvou. 
Doufám, že náš tým hasičů i  nadále bude 
pokračovat v  tak velkém nasazení a  společně 
ještě dokážeme velké věci. 

Za cejlecké hasiče Vám přeji krásný rok 
2024 plný zdraví, úspěchů a radosti. 

Daniel Batrla, starosta SDH



Život spolků v Cejli 25

Již třetí rok malí hasiči zahajují svoji činnost 
krásnou úlohou a  tou je Tříkrálová sbírka. Je 
krásné vidět u našich dveřích malé krále, kteří 
se  snaží svojí písničkou vykoledovat příspě-
vek do  celorepublikové sbírky. I  v letošním 
roce se  jim podařilo vykoledovat krásných 
19 417 Kč, což bylo ještě o 2 298 Kč více než 
v loňském roce. 

Loňský rok byl pro naše malé hasiče pestrý 
na různé aktivity. Za zmínku určitě stojí účast 
na  soutěžích např. „Nejsilnější mladý hasič“, 
„Hra Plamen“, „Šedesátky Vysočiny“ a  v 
neposlední řadě „Mistrovství ČR v běhu na 60 
m s překážkami“. Musím říci, že naši malí 
hasiči jsou do soutěží velice zapáleni a odráží 
se  to na  jejich umístěních na  předních 
příčkách. Mezi oblíbenou soutěž patří i  již 
tradiční „Dítě, hasič“, kterou si pořádáme 
sami v obci. Zdravá soutěživost, sportovní na-
sazení a atmosféra této soutěže je nezapome-
nutelná. 

Do roku 2024 přeji malým hasičům hodně 
úspěchů a  ať jim stále vydrží jejich nadšení 
a Vám ostatním ať se vám v během roku splní 
vše co očekáváte.

Adam Novák, vedoucí malých hasičů

Kraj Vysočina Odbor životního prostředí 
ve  spolupráci se  společností Elektrowin 
vyhlašuje soutěž „Recyklujte s mladými 
hasiči 2024“. Náš kolektiv mladých 
hasičů z  Cejle by se  rád této soutěže 
zúčastnil. Proto prosíme všechny 
příznivce našeho sboru, aby nám 
pomohli sesbírat co nejvíce vysloužilých 
drobných elektrospotřebičů jako jsou 
mobilní telefony, počítačové myši, 
nabíječky, spotřebiče k osobní péči (holící 
strojky, zastřihovače na  vlasy, elektrické 
zubní kartáčky, fény na  vlasy, kulmy 
apod.). Spotřebiče budeme sbírat do 31. 
10. 2024. Odevzdávat je můžete 
na  kroužku hasičů , po  domluvě 
na  telefonním čísle 732  498  049 nebo je 
můžete odkládat do  nádoby, která je 
umístěna u vchodových dveří v budově 
obecního úřadu.

Malí hasiči
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Rád bych touto cestou pozdravil všechny 
příznivce TJ CEJLE a  napsal pár vět k  jarní 
části sezóny 2023/2024. Do  jarní části 
naskakujeme opět v počtu tří mládežnických 
týmů a  jednoho mužského. Všechny naše 
týmy se celou zimu pilně připravovaly na  jar-
ní boje v okresních soutěžích. Týmy mládeže 
trénovaly celou zimu v hale v Dolní Cerekvi, 
kde máme přes zimu parádní zázemí a díky 
vstřícnosti obce Dolní Cerekev i  skvělé pod-
mínky, za  což bych chtěl moc poděkovat! 
V zimním období jsme dokázali během nábo-
ru získat do  přípravky pár šikovných dětí, 
které okamžitě zapadly do  naší fotbalové 
party. Odehráli jsme i nějaká přípravná utkání 
a turnaje, jak halové, tak venkovní. Tým mužů 
se  připravoval v  zimní pauze na  záložním 
hřišti v Cejli a odehrál i  tři přípravné zápasy. 
Sezónu mají muži v  letošní sezóně dobře 
rozehranou a doufáme, že se bude takto dařit 
i nadále. 

Připravili jsme dokonce i  jednu perličku 
a  tou bude utkání žen FKM Vysočina Jihlava 
vs. Hodonín v Moravskoslezské divizi žen. 

Jaro jsme odstartovali prvním ročníkem 
Josefovské fotbalové zábavy, na které zahrála 
kapela Prezent a sešlo se na sedmdesát hostů. 
Za  organizaci bychom rádi poděkovali Míše 
Foitové. Díky si zaslouží i  Anička Butalová, 
Ondra Blažek, Lukáš Foit, Pepa Veselý a Mi-
chal Kružík. Akce se  uskutečnila za  účelem 
získání finančních prostředků na  chod 
fotbalové mládeže v Cejli. Děkuji všem, kteří 
jste dorazili, a  tak nás podpořili!!! Toto léto 
opět uspořádáme II.letní příměstské soustře-
dění 2024 pro kategorie mladší žáci a mladší 
přípravka. 

Nadále nás čeká spousta práce, jak kolem 
travnatých ploch, tak údržby zázemí. I  toto 
nás stojí nemalé finanční prostředky a hodně 
sil všech, kteří se na tomto nezištně podílejí. 

Budu se  těšit na velkou podporu fanoušků 
a rád vás uvidím na utkání našich celků.

Jan Zlatuška

TJ CEJLE
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Uplynulý myslivecký rok byl pro náš Mysli-
vecký spolek Skalka opět bohatý jak na  pra-
covní činnost, tak i na kulturní zážitky. 

Aktivně jsme se  zúčastnili kulturně spor-
tovní akce Oslavy výročí spolku Cejle. Náš 
spolek je členem Československé myslivecké 
jednoty, která slavila v  loňském roce 100  let. 
Do  programu oslav jsme přispěli ukázkami 
trofejí, mysliveckou literaturou, diplomy psů 
ve  zkouškách apod. Připravili jsme i občerst-
vení, a  to guláš z divočáka. Naše prezentace 
byla velmi kladně hodnocena. I tentokrát jsme 
věnovali příspěvek na  tombolu Obecního 
plesu a to cenami v hodnotě 3 000 Kč. 

V  pracovní činnosti krom vlastních prací 
ve spolku, byl pak podzim ve znamení druhé 
vlny sázení stromků. Zasázeno bylo 2 574 ks 
v  obecních lesích. Díky staršímu průměru 
máme problém někdy s  účastí na  brigádách, 
vždy ale domluvený objem výsadby splníme. 

Náš 10ti členný kolektiv vykonává právo 
myslivosti na  cca 800  ha, naší nejpočetnější 
zvěří je zvěř srnčí. Během roku dbáme 
na zabezpečení jejího klidu v honitbě, během 
senosečí procházíme porosty pro ochranu 
srnčat, v zimní období přikrmujeme a  to kaž-
dý ze  svých zdrojů na  přiděleném krmelišti. 
Přikrmujeme i zvěř drobnou, s pernatou zvěří 
se bohužel už z mnoha důvodů moc nesetká-
váme. Pro divoké kachny osazujeme a udržu-
jeme hnízdní budky. Vlastní odlov ale omezu-
jeme zejména z  důvodu nařízení používat 
nevhodné střelivo. 

V současné době vlastníme 5 loveckých psů 
s  patřičnými zkouškami a  členové se  účastní 
střeleckých závodů. Pokud jde o hony v uply-
nulém roce, tak pořádán byl pouze jeden lov, 
druhý byl z klimatických důvodů zrušen. Výs-
ledkově skončily tyto hony pod stanoveným 
plánem. Ulovili jsme 1 zajíce a 3 kachny. 
S černou zvěří a škodnou jsme se ne-setkali. 

V  celém loveckém roce pak bylo uloveno 
36  ks černé zvěře, 25 ks  lišek, 2 ks  srnců, 
2 ks  srny. Dále 10 ks srnčího uhynulo na  sil-

nicích. Povinný předepsa-
ný plán odlovu byl tak 
opět díky úhynu splněn. 

Pochvalu vyslovujeme 
všem členům za  řádné 
dodržování mysliveckých 
zásad při odlovech, kdy 
u  nás rozhodně nedochází k  de-
cimování zvěře jako v  sousedních honitbách. 
Výborná spolupráce je i  s honci, bez kterých 
by nebylo možné uskutečnit plánované hony. 

V životě přichází chvíle veselé i smutné a je 
tomu i u nás. V loňském roce jsme se rozloučili 
s panem Karlem Ederem a panem Františkem, 
zakládajícím členem spolku v Cejli. Co k tomu 
říci, snad jen poděkovat za  odvedenou práci 
a při vzpomínce si vybavit průpovídky a vše, 
co jsme s  nimi společně zažili. Uplynulý rok 
byl bohatý i  na  životní jubilea některých 
stálých členů, která jsme měli víceméně 
možnost také v  kolektivu oslavit. Jeden člen 
požádal o  ukončení činnosti ve  spolku 
ze zdravotních důvodů, a  i zde mu děkujeme 
za odvedenou práci a budeme se těšit na další 
setkávání při společných honech. Členskou 
základnu naopak rozšířil a  omladil Jakub 
Sochor. 

Při hodnocení uplynulého roku chceme 
na  tomto místě vyslovit dále poděkování 
honebnímu společenstvu za  pronájem 
pozemků a  za finanční dar na  zimní krmivo, 
dále obecnímu úřadu v čele s paní Novákovou 
za perfektní spolupráci a finanční dar a i všem 
ostatním přátelům, kteří se starají o myslivec-
kou kuchyni a provoz naší myslivny. 

Naše díky patří i veřejnosti za přízeň, kte-
rou nám v  loňském roce věnovala jak na kul-
turních akcích, tak i  při osobních setkáních 
a  děkujeme všem těm, co se  v  našich lesích 
a  na  ostatních plochách chovají ohleduplně 
vůči zvěři a samotnému přírodnímu prostředí. 
Ostatní prosíme, tak jako každý rok, aby měli 
pod kontrolou své psy, se kterými často vyráží 
do  volné přírody a  čtyřkolkáře a  motorkáře 

MYSLIVECKÉ SDRUŽENÍ SKALKA
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žádáme, aby si našli pro své hrátky odpovída-
jící terén mimo náš katastr. 
Všem přeje Myslivecký spolek Skalka hezký, 
teď už prosluněný, rok 2024.

Antonín Seknička

VÝZDOBA OBCE

Letošní tradiční výzdoba vánoční Cejle, kterou 
tvoří vánoční strom, betlémy a  rozsvícená 
javorová alej, byla poprvé obohacena 
o adventní věnec a rozsvícené stromy na nové 
křižovatce. Díky iniciativě a šikovnosti Danie-
la Batrly, Mileny Vyskočilové, Olgy Bruzlové, 
Ivety Batrly, Zdeňky Sochorové a  Pavlíny 
Novákové byla vytvořena jedinečná výzdoba 
bez větších finančních nákladů. 

V  lidové tvořivosti jsme pokračovali i  při 
velikonoční výzdobě. Loňští zajíčci letos slavili 
první výročí, a  tak se  sešli na  narozeninové 
párty a  na  dortu sfoukli svoji první svíčku. 
Prostor kolem kapličky zdobí krásná veliko-
noční kraslice a  na  křižovatku se  přišli 
zhoupnout malí zajíčci se  svojí maminkou. 

Stromy byly ozdobeny vajíčky. Děkujeme 
Mileně Vyskočilové, Pavle Klimešové, Olze 
Bruzlové, Ivetě Batrla, Zdeňce a  Vendule 
Sochorovým, Lucii Slavětínské, Martině 
Lopourové, Pavlíně Novákové a  Karolíně 
Serbusové. 

Jsme velice rádi, že s námi v obci žijí občané 
s  velkým tvořivým potenciálem a  týmovým 
duchem. Nejen, že máme krásně nazdobenou 
obec, ale při každém tvoření a  zdobení si 
užijeme spoustu legrace. V budoucnu chceme 
ve  zkrášlování obce pokračovat a  přinášet 
nové a originální nápady, které zlepší kvalitu 
života našim občanům i návštěvníkům. Pokud 
máte nějaké nápady nebo připomínky i  vy, 
neváhejte nás kontaktovat.
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Většina z nás spoustu věcí dělá automaticky s tím rozdílem, že někdo dělá automaticky správné 
věci a  někdo bohužel ty špatné, které obtěžují okolí. Pro tu druhou skupinku občanů 
připomínáme několik zásad a pravidel, které by určitě přispěly k  lepšímu soužití, zachování 
čistoty a klidu. Víme, že v naší obci žije převážná většina slušných lidí, ale bohužel tak jako 
všude jinde se  i u nás najdou jedinci, kteří si myslí, že jsou borci světa a  ti přeci mohou 
všechno.

MALÉ PŘIPOMENUTÍ

Klid o nedělích: 
Prosíme o dodržování vyhlášky, která nám říká, že se  o nedělích od 12 hodin máme zdržet 

veškerých hlučných činností tak, aby si všichni mohli odpočinout a relaxovat.
 

Úklid po svých čtyřnohých miláčcích: 
Uklízejte exkrementy vašich mazlíčků, abychom měli čisté a bezpečné veřejné prostory.
 

Výchova a výcvik psů: 
Neopomínejte, že pes bez výcviku, sociálního začlenění a  patřičného zabezpečení výběhu 

se stává pouze uřvaným slaboduchým strašákem za plotem, obtěžuje široké okolí a při útěku, i z 
vystrašenosti znamená hrozbu nejen pro ostatní psy, ale především i pro naše 
děti a ostatní obyvatele. 

Odhazování odpadků: 
Neodhazujte odpadky na  veřejných místech a  nevyužívejte 

veřejné odpadkové koše pro svůj komunální odpad. 

Černé skládky: 
Nezakládejte černé skládky u kontejnerů, především na Hutích. 

Neukládejte suť a  jiný materiál do  lesních cest, pokud nemáte 
k odpadu patřičný doklad o recyklaci. Neodkládejte si věci a materiál 
na veřejná prostranství. 

Likvidace vlhčených ubrousků a jedlých olejů: 
Vlhčené ubrousky, ani žádný jiný spotřební materiál, ani jedlé oleje nelikvidujte ve  svých 

odpadech. Ničíte tak svoji kanalizační přípojku, ale také zvyšujete náklady na  opravy zařízení 
na ČOV a tím pádem i cenu stočného. 

Stanovená rychlost v obci: 
Dodržováním předepsané rychlosti v  obci předejdete nehodám a  zajistíte bezpečnost 

především našich dětí. 

Odstavování vraků a vozidel určených k podnikání: 
Vraky, automobily bez technické kontroly a  vozidla určená k  podnikání nepatří na  veřejná 

prostranství (i když jste majitelem předmětného pozemku) a veřejné komunikace.
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Automobily v obci: 
Žádná vozidla neparkujeme v parcích. Pokud stojíme s vozidlem na komunikaci, neblokujeme 

průjezd ostatním, především dbáme na  bezpečný průjezd záchranných složek. Nevjíždíme 
s motorovými vozidly do zákazu. Jedná se především o prostory u horního rybníku. 

 
Dřeviny a rostliny: 

Dbám na to, aby dřeviny z mojí zahrady nepřesahovaly na veřejné prostranství a komunikace. 
V zimním období dochází k zamezení průjezdu. Nevysazuji žádné rostliny na veřejná prostranství 
bez souhlasu obce.

Už slyšíme, jak právě naši hříšníci poukazují na  to, že stále slyší samé zákazy a  příkazy. Ale 
vezměte to z druhé strany. Jak by se líbilo Vám, kdybychom si u Vás na zahradě zaparkovali náš 
traktor nebo vysázeli stromy, které tam nechcete, pohazovali u Vás odpadky a další. Líbilo by 
se Vám to? Určitě ne. Tak proč to děláte na veřejném prostranství, což jsou všechny náměstí, ulice, 
tržiště, chodníky, veřejná zeleň, parky a  další prostory přístupné každému bez omezení, tedy 
sloužící obecnému užívání, a to bez ohledu na vlastnictví k tomuto prostoru.

Sedmidenní jízdenka od nového roku ulehčuje cestování po 
Vysočině 

Od 1. ledna 2024 mohou cestující na Vysočině využít výhodné sedmidenní jízdenky. Novinka 
platí v autobusových a vlakových spojích zařazených do Veřejné dopravy Vysočiny (VDV). 
Školáci i pravidelní cestující díky nové jízdence ušetří, v případě sedmi párů obousměrných 
jízd zaplatí hodnotu necelých čtyř párů jízd. 

Zvýhodněná sedmidenní jízdenka přináší kromě finanční úspory také úsporu časovou. 
Pomáhá s  rychlejším odbavováním cestujících, kteří nemusejí pravidelně nakupovat 
jednotlivé jízdenky. Novinku lze zakoupit u  řidičů autobusů, na  pokladnách, a  to 
i bezhotovostně, nebo u průvodčích Českých drah. Jízdenka je přestupní, lze ji využít také 
v MHD Jihlava a Třebíč. Platí sedm dní od zakoupení a držitele opravňuje využít veřejnou 
dopravu v trase na ní uvedené bez omezení počtu jízd v obou směrech. 

Cesty v  rámci VDV lze plánovat pomocí „tarifního kalkulátoru“, který naleznete zde: 
https://www.kr-vysocina.cz/tarifni-kalkulator/ms-122447/p1=122447kr 

Po zadání počáteční a cílové destinace se zobrazí cena jednotlivých typů jízdenek.

Více informací naleznete na: www.idsvdv.cz nebo www.verejnadopravavysociny.cz
Zdroj: kr-vysocina.cz
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Historie sadovnictví v  českých zemích se da-
tuje nejméně do  raného středověku, výrazně 
se  rozšířilo v  době renesance a  později 
za osvícenské vlády Marie Terezie a  Josefa II. 
Průmyslová revoluce přinesla tlak na intenziv-
nější využívání pozemků, naproti tomu bylo v 
19.  století vysázeno množství ovocných sadů 
na okrajích rozrůstajících se měst, které měly 
zásobit obyvatele ovocem. Likvidaci mnoha 
venkovských sadů přinesla doba kolektivizace 
zemědělství v 50.–70. letech, kdy byly vykáce-
ny a  společně s  mezemi, remízky, cestami 
a dalšími krajinnými prvky rozorány a sceleny 
do velkých zemědělských lánů. Znovuoživení 
zájmu o  extenzivní sady přichází počátkem 
21. století spolu s rozvojem environmentálního 
myšlení obyvatel a módního návratu k tradič-

ním formám hospodaření a samozásobitelství; 
mnohé staré sady jsou obnovovány a dosazo-
vány, na  čemž se  podílí množství místních 
ekologických organizací a  sousedských spol-
ků, často za  podpory grantových agentur. 
Trendem je rovněž zakládání ovocných alejí 
a "jedlých parků“. 

Poslední dobou jsme jistě každý zazname-
nal likvidaci ovocných sadů. Je to smutný 
pohled na  techniku, která najede do  sadů 
a  vytrhává jeden strom po  druhém. Dnes 
šmahem zlikvidujeme vzácné ovocné sady 
v plné produkci a za pár let zjistíme, že nám 
tuzemské ovoce chyby a začneme sady znovu 
obnovovat a budeme čekat až začnou plodit.

Zdroj: wikipedia.org

OVOCNÝ SAD

Sad je ve svém původním významu specializovaná výsadba dřevin (někdy zahrada, historicky 
štěpnice), která je primárně uzpůsobena pro pěstování ovocných stromů a keřů a je zaměřena 
výhradně na produkci ovoce. Sady ale mohou mít také svoji okrasnou, estetickou a rekreační 
funkci a mohou být takto upraveny i  okrasné parky. Takovou úpravu ovocných sadů jako 
ozdobných „ovocných zahrad“ prosazovala například Gertrude Jekyllová na začátku 20. století. 
V krajině mají sady vliv na ekologii a krajinotvornou funkci a některé staré sady mohou být 
i chráněny jako přírodní památky.

Ovocný sad v Cejli

Začátkem roku v naší obci vyrostl ovocný sad 
za  nově zbudovanou lokalitou rodinných 
domů „Za Humny“. Byl vysázen v místech, 
kde se  již v 50.  letech minulého století 
vyskytoval. Počátkem letošního roku bylo 
za  podpory Státního fondu životního 
prostředí vysázeno 59 ovocných stromů. 
Záměrem bylo vysadit různorodé dřeviny, tak 
abychom splnili stanovené podmínky vhod-
nosti lokality a  původ dřevin. Dle místních 
historiků v  původním sadu rostla i moruše, 
kterou jsme zde také chtěli vysadit, ale 
bohužel byla z našich požadavků vyškrtnuta. 
Není totiž dřevinou původní. Tento projekt 
má pozitivní dopad na  životní prostředí 
a  komunitu. Najdeme zde třešně, hrušně, 
slivoně, jabloně a ořešáky. Vysazením různoro-

dých ovocných stromů a péčí o ně, přispějeme 
ke  zvýšení odolnosti krajiny vůči změnám 
klimatu, ale také podpoříme obnovu retenční 
schopnosti krajiny a půdy. 
O  vysázené stromky bude především v  prv-
ních letech pečováno odborníkem, který 
novým dřevinám zaručí potřebnou péči a pod-
poru. Doufáme, že za  pár let nám sad 
poskytne nejen dobré plody, ale také krásné 
oddychové místo, ke  kterému budeme mít 
patřičnou úctu a  respekt a budeme zde trávit 
hezké chvíle.
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První máj je lásky čas 1

STAVĚNÍ MÁJE

Již od časů Karla Hynka Máchy symbolizuje máj svátek lásky. 
K noci, kdy se z dubna stává květen, se váže spousta lidových 
pověr a zvyků, které přetrvávají dodnes. Svatojakubská noc je 
údajně nejplodnější nocí roku – a děti v  tuto noc počaté mají 
mít po celý život štěstí.

Stavění Máje 
Májka je oslavována jako symbol lásky, plod-
nosti a  mládí – ale také jako strážce obce. 
Tradičně se muži vydávají poslední dubnový 
den do lesa, aby uřízli co nejvyšší strom. Poté 
z  budoucí májky oloupou kůru, oklestí ji 
a děvčata ozdobí její vršek stuhami a krepáky. 
Pod korunou stromu je uvázán ozdobný vě-
nec, který symbolizuje panenství dívek ve vsi. 
Právě kvůli němu musí mladíci hlídat májku 
přes noc! Chlapci z  okolních vesnic se  totiž 
během noci mohou pokusit májku pokácet, 
a  získat tak symbolické panenství děvčat pro 
sebe. Dodnes je nebetyčnou ostudou, pokud 
muži svou májku nedokáží přes noc uhlídat. 

Ve velmi tradičních vesnicích staví mladíci 
malé májky (břízky) před domy svých děvčat. 
Tento čin je signálem pro všechny, že dívka 
není k mání. 

V některých krajích je rovněž zvykem vysy-
pávat „chodníčky lásky“ – cestičky z písku či 
vápna, které spojují domy milenců. Tento 
zvyk může ale napáchat hodně škody, protože 
soukromí má někdy zůstat tajemstvím.

Prvomájový polibek 
První máj se natolik vžil do národního pově-
domí, že je jeho původ zahalen tajemstvím. Již 
ve starověkém Římě byla v  tento den oslavo-
vána bohyně jara a  plodnosti. Křesťanství 
pochopitelně pojímalo tento svátek velmi 
cudně – a  proto byl polibek vrcholem toho, 
čeho chlapci mohli dosáhnout. 

Tradice praví, že na prvního máje by každá 
dívka měla být políbena pod rozkvetlou 
třešní. Polibek jí zaručí krásu a mládí. 

I přes romantiku, lásku a krásu měsíce květ-
na, by se v  tomto měsíci neměly dělat svatby. 
Dle lidových pověr: „Na  svatbu v  máji, 
do roka máry.“

Jana Flesarová
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Nabízíme čtenářům nové tituly, které jsme 
dovezli z  vyřazeného fondu městské 
knihovny Jihlava, dále z  výměnného fondu. 
Najdete zde knihy pro první čtení nejmenších 
čtenářů, poutavé příběhy pro starší kluky 
i  holky. Dospělí si také určitě svou knihu 
najdou mezi naučnými nebo historickými 
romány. Oblíbená je severská literatura plná 
napětí i fantasie.

Knihovna ve Smrčné 
V  říjnu 2023 jsme se  sešli v  knihovně 
ve  Smrčné. Nejprve nás paní knihovnice 
seznámila s  historií knihovny. Poté jsme 
shlédli prezentaci akcí, které knihovna 
pořádala v  posledním roce – např. Naučné 
odpoledne o  přírodě a  myslivosti, výstavu 
věnovanou životu Charlotty Garrigue Masary-
kové, a spoustu dalších aktivit. Knihovna také 
půjčuje e-knihy. V  přízemí obecního úřadu 
jsme si některé zahrály karty s  čerty 
ve  zdejším „pekle“. Na  závěr jsme ochutnali 
pizzu a navštívili zahradu školky se záhonky 
léčivých bylin. Děkujeme za inspirující setkání 
.

Zachraňujeme s méďou Bolístku 
Rádi bychom upozornili na  webové stránky 
p r o j e k t u M a l ý z á c h r a n á ř z . s . 
www.malyzachranar.jednoduse.cz, který 
se  zabývá výukou a  školením první pomoci 
pro malé děti a  jehož zakladatelkou je právě 
knihovnice ze Smrčné paní Lucie Janáková. 
Tento spolek nabízí kroužky, příměstské 
tábory, kurzy a školení a nabízí 
k  prodeji vlastní publikaci 
Zachraňu- jeme s  méďou 
Bolístkou. Můžeme je pozvat 
n a  b e s e d u i  k n á m 
do knihovny.

Poznávací návštěva v Kutné 
Hoře 
Jednou za  rok vyrazí všichni zaměstnanci 
knihovny na  studijní cestu do  jiné knihovny. 
Důvod je prostý – inspirovat se. Knihovnická 
komunita je velmi nakloněna sdílení 
poznatků. Nejčastěji navštěvujeme nové, či 
zrekonstruované knihovny, abychom se podí-
vali na nejnovější trendy v oblasti knihovnictví 
a informačních technologií s tím souvisejících. 
Z  každé takové cesty si dovezeme nápady, 
z  nichž některé můžeme uplatnit i  v naší 
knihovně . V  září uspořádala Městská 
knihovna Jihlava zájezd do  Kutné Hory, 
kterého se zúčastnily i kolegyně z profesionál-
ních a obecních knihoven.

ZPRÁVIČKY Z MÍSTNÍ KNIHOVNY CEJLE
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Doporučená kniha – Martin Úbl 
Stezka Českem 
První oficiální přechod po hranicích republiky 
tvořící tisícikilometrovou trasu po  jižní části 
a  t is íc iki lometrovou po severní . Jak 
se  z  nápadu party nadšenců stane přechod 
ve  stylu Pacifické hřebenovky nebo Camina, 
který se dostane do největší světové aplikace 
dálkových treků a  do  amerického Forbesu? 
Proč dokáže takováto cesta během roku 
nadchnout tisíce lidí? Proč se na stezku vydalo 
několik psů, kůň, kuře, ale pštros ještě ne?

Knihovna Cejle vyhlašuje soutěž o nejaktivnějšího čtenáře. Zveme malé i velké čtenáře.

Nezapomeňte, že knihovna je tu právě pro vás.

Provoz knihovny Cejle je vždy ve čtvrtek v sudém týdnu od 15:00 do 18:00. 
sídlo na Obecním Úřadě č.p. 100

Kontakt na jihlavskou knihovnu:
Hlavní budova – Hluboká 109/1, Jihlava 
Pobočky Oddělení pro dospělé čtenáře Bedřichov, Kollárova 4766/19 
telefon: 565 597 859 
e-mail: pujcovna@knihovna-ji.cz

Příspěvek sepsala knihovnice Nováková Miloslava. 
Zdroj: Region Jihlava „Čteník“
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Hans Christian Andersen byl dánský spisova-
tel, proslul především jako jeden z největších 
světových pohádkářů. Narodil se v Odense 2. 
dubna 1805. Vyrůstal v chudé rodině. Největší 
vliv na něj měl otec, který byl sečtělý, předčítal 
mu pohádky a  snažil se mu zajistit vzdělání. 
Sám si začal číst a  přečetl spoustu knih. Byl 
známý tím, že znal nazpaměť celé Shakespea-
rovy hry. Po smrti otce byl nucen jít pracovat 
do  textilní továrny. Už ve 14  letech se  vydal 
do Kodaně, kde se setkal s  ředitelem divadla. 
Ten mu zajistil studia latinského gymnásia. 
Po  maturitě byl přijat na universitu a  chtěl 
se  stát spisovatelem – dramatikem. Psal 
divadelní hry a básně. Andersen byl vášnivý 
cestovatel a  psal o  svých cestách cestopisy. 
V  červnu 1831  se  vydal na  svou první 
zahraniční výpravu. Navštívil Švédsko, Ně-
mecko. Z Drážďan jel lodí proti proudu Labe, 
pak pěšky do  Saského Švýcarska, následně 
po Labi doplul do Hřenska a došel i na Prav-
čickou bránu. Později navštívil Čechy ještě 

několikrát. Následně podnikl cestu po Evropě, 
navštívil mj. Paříž, Řím, Vídeň a  Neapol. 
Andersenovy cesty po Itálii se odrazily v  jeho 
prvním románu. V  Angl i i se  se tka l 
s  Charlesem Dickensem, se  kterým trávil 
několik týdnů. Od roku 1835 začal vydávat 
první pohádky, popisoval v  nich své dětství 
např. Princezna na  hrášku, Křesadlo, Malá 
mořská víla, O  Malence, Divoké labutě, 
Sněhová královna, Cínový vojáček, Křesadlo, 
Děvčátko se  sirkami, O  princezně na hrášku 
a velký úspěch měl s příběhem Císařovy nové 
šaty. Mezinárodní slávu mu přinesly právě 
pohádky. Uznání dosáhl až ke sklonku života. 
V  roce 1869  byl jmenován čestným občanem 
rodného města Odense. Zemřel roku 1875 
nedaleko Kodaně. Brzy 
se Hans Christian Ander-
sen stal nejslavnějším 
Dánem všech dob a dáns-
kým národním symbo-
lem. V Čechách vycháze-
ly pohádky nejprve v ča-
sopisech, až později kniž-
ně. Soubory pohádek 
vyšly ve  vydavatelství 
Albatros s  ilustracemi 
Cyrila Boudy. V  Mladé 
Frontě, ve Státním nakla-
datelství dětské knihy s  ilustracemi Jiřího 
Trnky. Blíže se  můžeme seznámit s  životem 
a  dílem tohoto spisovatele např. na  odkazu 
Českého rozhlasu nebo České televize pořad – 
Pohádky pro svět – vysílaného na programu 
ART 20. 3. 2024 . 
Vypracovala knihovnice Nováková Miloslava Cejle 

informace čerpány z wikipedie.

HANS CHRISTIAN ANDERSEN
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